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a r m a n m e l i . i r گزارش »آرمان ملی« از احتمال کنار رفتن برخی وزرای  
اقتصادی دولت:

گفت وگــووزراييكهزودهنگامميروند
علی اکبر فرازی در گفت وگو با »آرمان ملی«:      
زمانراازدستندهيد؛حتييكروز

   لغو تحریم های بانکی در اولویت قرار گیرد
  تعامل با چین خوب است اما کافی نیست

آرمان ملی: رابطه میان دولت و مجلس گرچه 
در ظاهر خوب است و از یکدیگر حمایت می کنند اما 
در اصل قضیه شرایط به گونه دیگری است چنان که 
با گذشت 5 ماه از روی کارآمدن دولت اختلافات 
میان بهارستان نشینان و پاستورنشینان زیاد شده و 
از همین جهت چندی است که مجلسی ها از پروژه 
سوال و استیضاح برخی وزرا پرده برداشته اند. یک 
روز وزیر کار، یک روز وزیر صمت و روز دیگر وزرای 
اقتصاد و بهداشت مهمان بهارستان هستند و هر 
از چندی نیز تعدادی امضا برای استیضاح جمع 
می شود اما استیضاح اعلام وصول نمی شود. این 
در حالی است که زمزمه هایی نیز در اختلافات و 
مخالفت ها با برخی وزرای اقتصادی در درون دولت 
نیز مطرح است و باید دید وزرای اقتصادی رئیسی 
نوروز 1401 را خواهند دید یا پیش از سال نو از قطار 

دولت پیاده خواهند شد. 
 مجلس و دولت 

برخی نمایندگان مجلس مرتب مصاحبه می کنند 
و به دنبال استیضاح وزرای اقتصادی دولت هستند؛ 
احسان خاندوزی، حجت عبدالملکی و فاطمی امین 
مهم ترین این وزرا هستند. اما به نظر می رسد 
مخالفت ها با آنها فراتر از مجلس است و در بدنه 
دولت هم مخالفانی دارند. ظاهرا مهم ترین چهره 
هم محمد مخبر است که هنوز نتوانسته آن طور که 
دوست دارد رهبری تیم اقتصادی دولت را بر عهده 
بگیرد. »اگر تیم اقتصادی خود را عوض نکنید، تیم 
اقتصادی شما شبیه ژنرال های بدون سربازی است 
که فرمان می دهند و کسی تبعیت نمی کند. این 
تیم به جای رقابت با مشکلات مردم با خود رقابت 
می کنند. گوشه ای از این رقابت ها را در لایحه بودجه 
1401 می بینیم که بسیاری از برآورد های آن غلط 
است. دوباره دست دولت را در جیب مردم فرو 
کرده است و حذف و اضافه های رادیکالی زیادی 
دارد. برادر من! برخی از وزرای شما انگار سر کوچه 
فامیلی و دوستی و رفاقت نشسته اند و به همه رفقای 
سیاسی و نسبی و سببی خود بفرما داده اند. به داد 
مردم برسید.« این ها قسمتی از نطق سارا فلاحی 
نماینده ایلام در مجلس است. به صراحت دولت 
انقلابی ابراهیم رئیسی را در زمانی که هنوز شش 
ماه از آغاز به کار دولت نگذشته است، به چالش 
می کشد و به صراحت از اختلاف بین قسمت های 
مختلف اقتصادی دولت صحبت می کند. تقریبا 
در همه دولت های بعد از انقلاب در ایران، بین 
ژنرال های اقتصادی دولت، در تعیین سیاست ها، 
اختلافات جدی به وجود می آمد که در بعضی موارد 
به ضربه خوردن به سیستم و ناکارآمدی دستگاه ها 
منجر می شد. تمامی رئیسان جمهور ایران، در 
مقاطع مختلف دست به ترمیم کابینه می زدند تا 
از اوج گرفتن اختلافات بپرهیزند. دولت ابراهیم 
رئیسی هم از این قاعده مستثنی نیست. گرچه به 
نظر می رسد سیگنال های اختلاف نظر، زودتر از 
دولت های دیگر به گوش می رسد. همین که ابراهیم 
رئیسی در معرفی معاون اول تعلل کرد، همین که روز 
تحلیف نتوانست کابینه خود را مشخص کند، همین 
که گزینه وزارت آموزش و پرورش چند بار تغییر کرد 
و بعد از سه ماه به مجلس معرفی شد، همگی نشانه 
آشکاری از این بود که مراجع تصمیم گیر دولت 
رئیسی خیلی همدل نیستند. اگر در دولت، رئیسی 
یا هر فرد دیگری می تواند نگهبان حفظ اسرار باشد، 
اما در مجلس این اتفاق نمی افتد و سرریز اختلافات 
درونی دولت با کلیدواژه استیضاح در مجلس شنیده 

می شود
  از استیضاح تا مخالفت  های درونی 

از ابتدای آبان خبری مبنی بر برکناری وزرای کار 
و اقتصاد در شبکه های اجتماعی دست به دست شده 
و بازار شایعات را داغ کرد. برخی از فعالان اقتصادی 
در فضای مجازی این خبر را پر و بال داده و حتی از 
وجود نارضایتی های جدی تری در کابینه سیزدهم 
خبر دادند. حالا دو ماه از آن روز می گذرد، سخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس این خبر را تکذیب کرده، 
اما گویا این عزل هم مثل حذف ارز ترجیحی، از 
مواردی است که کسی نمی خواهد مسئولیت آن را 
بپذیرد، اما در نهایت اتفاق خواهد افتاد! نمایندگان 
مجلس مرتب مصاحبه می کنند و می گویند استیضاح 
خاندوزی و عبدالملکی در مجلس کلید خورده و 
آن ها منتظرند تا امضا ها به حد نصاب برسد و وزیر 
را به مجلس بکشانند. اما به نظر می رسد مخالفت ها 
با وزیران جوان دولت رئیسی فراتر از مجلس است و 
خاندوزی و عبدالملکی در بدنه دولت هم مخالفانی 
دارند. ظاهرا مهم ترین چهره هم مخبر است که هنوز 
نتوانسته آنطور که دوست دارد رهبری تیم اقتصادی 
دولت را بر عهده بگیرد. مخالف جدی دیگری مانند 
مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه 
هم هست که هم لابی قوی در مجلس دارد و هم 
در رسانه ها رفقای زیادی دارد. وزیر اقتصاد و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه دولت رئیسی نه تنها با هم 
هماهنگ نیستند که اختلافات میان این دو جدی 
است. اختلاف میان این دو در زمان تقدیم لایحه 
بودجه به مجلس عیان شد. رئیسی در نیمه آذرماه 
لایحه بودجه 1401 را به مجلس فرستاد، اما کمی 
بعد اعلام شد که رئیسی خواستار برگشت و تغییر در 
لایحه بودجه شده است. در آن زمان شایعه شده بود 
خاندوزی پیشنهاداتی برای اصلاح بورس به رئیسی 
داده و رئیسی هم آن را پذیرفته است. برای همین 
رئیسی خواسته لایحه بودجه به دولت برگردد تا 
اصلاحات مد نظر خاندوزی اعمال شود. همچنین 
شایعه دیگر این بود که قبل از ارسال لایحه بودجه 
به مجلس، خاندوزی درخواست جلسه فوری برای 
اصلاح لایحه بودجه را کرده بود. اما تیم میرکاظمی با 
این اصلاحات و برگزاری جلسه مخالفت کرده بود. بعد 
از دو ماه این شایعات تکذیب نشدند. اختلافات بیشتر 
شده و حتی اگر اکانت های توییتری را رسانه های غیر 
رسمی این افراد در نظر بگیریم، جنگ رسانه ای برای 
حذف رقیب هم آغاز شده است. البته زمزمه های 
استیضاح، بجز خاندوزی و عبدالملکی، گاه درباره وزیر 
بهداشت و وزیر صنعت و وزیر نفت هم شنیده می شود. 
با این حساب احتمالا تغییر و تحول در کابینه است و 
امید چند وزیر برای صدور پیام نوروزی با لباس وزارت 

روز به روز کمرنگ تر می شود.

گــــزارش

آرمان ملی- حمید شجاعی: رئیس جمهور 
به روسیه سفر می کند. این گزاره خبری طی روزها 
و هفته های گذشته بارها از سوی مسئولان، 
چهره های سیاسی، تحلیلگران و کارشناسان مورد 
بررسی و ارزیابی قرار گرفته و هر کسی از ظن 
خود نسبت به این سفر و ابعاد و دستاوردهایش 
صحبت کرده است. حتی این مواضع از سمت 
طرف روسی نیز بوده چنانکه اخیرا سرگئی 
لاوروف وزیر امور خارجه روسیه سفر رئیسی 
به روسیه را رویدادی بسیار مهم قلمداد کرده و 
گفته در دیدار سران ایران و روسیه، همه مسائل 
دستور روابط ایران و روسیه مطرح و مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت. البته پر واضح  است که جدای 
از تعمیق روابط دو کشور در این سفر تمرکز بر 
دو بعد اقتصادی و نظامی خواهد بود و مهم ترین 
جنبه دستاوردی حضور رئیسی در مسکو را 
نیز می توان دستاوردهای اقتصادی مبتنی بر 
قراردادهای مختلف دانست. البته نباید از یاد برد 
که روابط با همه کشورها چه چین و روسیه که از 
بلوک شرق می آیند و چه اروپا و آمریکا که از بلوک 
غرب هستند صرفا باید در چارچوب منافع ملی 
و تحت اصل اساسی نه شرقی، نه غربی باشد و بر 
پایه 3 اصل عزت حکمت و مصلحت پیش برویم. 
البته انتظار جامعه این است که از جزئیات و ابعاد 
این سفر بیش از پیش گفته شود و مردم در جریان 
امور قرار گیرند که باید دید این مهم تا چه حد 
محقق خواهد شد و این سفر چه دستاوردهایی 

برای کشورمان خواهد داشت. 
 نشست هم اندیشی منهای ظریف

چندی پیش بود که پس از مطرح شدن سفر 
رئیس جمهور به روسیه در اوایل سال میلادی 
جدید خبرهایی پیرامون چگونگی و زمان این 
سفر منتشر شد و در همین راستا نیز خبری 
بیرون آمد که آیت ا... رئیسی؛ رئیس جمهور 
در  چهر ه ها  برخی  با  دیپلماتیک  نشستی 

دولت های مختلف همچون علی لاریجانی، 
علی اکبر ولایتی، سیدکمال خرازی و سعید 
جلیلی خواهد داشت. هر چند که این موضوع 
در توئیت سایت مشرق هم آمد که سیدابراهیم 
رئیسی نشستی در نهاد ریاست جمهوری برای 
هم اندیشی دیپلماتیک با لاریجانی، ولایتی، 
خرازی و جلیلی نشستی داشته و حاضران 
نقطه نظرات خود را درباره سفر رئیس جمهور به 
روسیه مطرح کرده اند. گرچه این خبر از سوی 
رسانه های رسمی منتسب به دولت تایید یا 
تکذیب نشد اما آنچه از شواهد و قرائن بر می آید 
اینکه اصل خبر این دیدار و هم اندیشی درست 
بوده است. البته تاکنون جزئیاتی از آنچه در 
این نشست اخیر مطرح شده، بیرون نیامده 
است. با این حال این نشست را می توان حاوی 
نکات مهمی  دانست که نباید به سادگی از کنار 
آنها عبور کرد. نکاتی چون رویکرد دولت در 
سیاست خارجی و نگاه به شرق، جایگاه روسیه 
در سیاست خارجی ایران و همچنین بحث 
ترکیب چهره های دعوت شده به هم اندیشی 
که می توان به آنها پرداخت. در ارتباط با ترکیب 
اعضای حاضر در این نشست نکته ای جالب توجه 
وجود دارد و آن اینکه جملگی اعضای حاضر در 
نشست از وزرای خارجه سابق و دیپلمات بوده اند 
اما دعوت از علی لاریجانی در نوع خود جالب 
توجه بوده است. هر چند که لاریجانی چند 
ماه پیش از مدیریت راهبردی قرار داد 25 ساله 
ایران و چین کناره گیری کرد اما دعوت وی از 
سوی رئیس جمهور در آستانه سفر به روسیه 
شاید می تواند بیانگر این امر باشد که به صرف 
استفاده از نظرات لاریجانی نوعی نزدیک کردن 
نسبی وی به رئیسی و دولت انجام شود. هر چند 
که از طرفی می توان اینگونه نیز برداشت که 
لاریجانی نیز مانند جلیلی به جهت سابقه حضور 
در شورای عالی امنیت ملی به این جلسه دعوت 

شده باشد. با این حال شاید در این نشست عدم 
دعوت ها بیش از دعوت ها به چشم آمده است. در 
ترکیب مهمانان علی اکبر ولایتی وزیر خارجه 
دولت آیت ا... هاشمی، سیدکمال خرازی وزیر 
خارجه دولت سیدمحمد خاتمی و سعید جلیلی 
دبیر شورای عالی امنیت ملی دولت احمدی نژاد 
حاضر بوده اند اما نکته جالب توجه اینجا است که 
در این نشست هم اندیشی خبری از محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه دولت روحانی نبوده و 
همین مساله گمانه زنی هایی را به وجود آورده 
است. گمانه زنی هایی از قبیل اینکه از آنجا که 
رئیس جمهور اعتقادی به سمت گیری سیاست 
خارجی دولت روحانی نداشته اساسا ظریف 
را دعوت نکرده و با این کار مرزبندی خود را با 
حامیان و منتقدان مشخص کرده است. هر چند 
که به اعتقاد بسیاری ظریف یکی از بهترین و 
کارکشته ترین دیپلمات های ایران است که در 
دوران وزارت خود این مهم را به معنای واقعی 
کلمه به نمایش در آورد. البته برخی بر این 
عقیده اند از آنجا که ظریف مواضع محکمی در 
مقابل روس ها دارد حضورش در چنین نشستی 
که همه حاضران برای مشورت به رئیس جمهور 
در جهت حضوری هر چه بهتر در روسیه گردهم 
جمع شدند می توانسته برای رئیسی پیامدهایی 
در روسیه داشته باشد و به همین دلیل نیز 
وی از دعوت ظریف به این هم اندیشی امتناع 
کرده است. حال باید دید که این هم اندیشی 
چه نتایجی به همراه داشته و چه میزان به 
رئیس جمهور در سفر به مسکو کمک خواهد 

کرد. 
  اهمیت سفر به روسیه

آنطور که از چندی پیش نیز مطرح شده بود 
رئیس جمهور در راس هیأتی بلند پایه به روسیه 
سفر خواهد کرد و در این سفر نیز با ولادیمیر 
پوتین همتای روسی خود و سایر مقامات روسیه 

دیدار و گفت وگو خواهد کرد. سفری که پس از 
قرار داد 20 ساله منعقده با روسیه اهمیت فراوانی 
پیدا کرده و آنطور که به نظر می رسد این سفر در 
راستای تعمیق روابط طرفین انجام می شود با 
این حال آنچه که این سفر را پر اهمیت کرده ابعاد 
مختلف سفر رئیسی به مسکو است که می تواند 
در روابط بین دو کشور و همچنین بر مناسبات 
منطقه ای و بین المللی تاثیر بسزایی بگذارد. قدر 
مسلم هدف نخست این سفر و دستاوردهای آن 
را می توان بر پایه مناسبات اقتصادی دید. جایی 
که بتوان از ظرفیت اقتصادی روسیه آن هم در 
شرایط تحریم استفاده کرد. از طرفی حضور در 
جمع اعضای دائم پیمان شانگهای که روسیه 
نیز یکی از اعضای بلند پایه آن به حساب می آید 
می تواند در شرایط فعلی برپایه برنامه ای دقیق 
موفقیت هایی را به جهت اقتصادی به همراه 
بیاورد. نکته مهم این است که روسیه می تواند 
به جهت مسائل مختلف در قالب منافع ملی و 
خدشه دار نشدن شعار اساسی نه شرقی نه غربی 
متحدی مهم و استراتژیک برای کشورمان باشد. 
قراردادها و پیمان های نظامی را شاید بتوان 
دومین دستاورد مهم این سفر قلمداد کرد که 
قدر مسلم در مورد این مساله نیز گفت وگو هایی 
صورت خواهد گرفت. اما آنچه مهم است اینکه 
قرار است بر چه مبنایی با روسیه ارتباط برقرار 
کنیم و اساسا چه میزان محاسبه برای این نوع 
ارتباط عمیق صورت گرفته و چقدر به جامعه 
اطلاع رسانی شده است؟ اینکه در جهت پیشرفت 
و ارتقای کشور مراودات و مناسبات عمیقی با 
کشورهای مختلف و تاثیر گذاری چون روسیه 
داشته باشیم امر معقول و مطلوبی است اما به 
شرط آنکه در خصوص این ارتباط دو جانبه 
برنامه ریزی و محاسبه گری صورت گرفته باشد 
و از همه مهم تر اطلاع رسانی لازم به جامعه نیز 

صوررت بگیرد.

آرمان ملی: محسن هاشمی در جایگاه پسر ارشد آیت ا... هاشمی 
ابعاد جدیدی از رحلت ایشان را بازگو کرده است. او می گوید: 
»آیت ا... هاشمی روز قبل از فوت هیچ حال نامساعدی نداشته 
است.« محسن هاشمی توضیح داد: ایشان سرحال بودند و حتی 
خاطرات شان را در آخرین روز قبل از فوت هم نوشته اند. من اتفاقاً 
قبل از اینکه شما بیایید رفتم و خاطرات سال ۹5 را چک کردم و 

ایشان آن روز هیچ حال نامساعدی نداشتند. آن روز ایشان 
نوشته اند: »صبح زود مهدی و محسن و یاسر و عماد 

آمدند. سر صبحانه مذاکرات مفصلی درباره بسیاری 
امور سیاسی و اجتماعی و زندگی و زندان و پرونده 
مهدی داشتیم.« بعد از آن چون مهدی بود صبح زود 
آمدیم و با حاج آقا صحبت کردیم. ایشان نوشته اند: 
»بعد به دفتر رفتم. از طرف دولت آقای دکتر نوبخت، 

رئیس سازمان برنامه و بودجه، آمده بود و از 
سوی مجلس آقای حاجی بابایی 

رئیس  و  همدان  نماینده 
کمیسیون تلفیق. پنج بند 
را که مخالف سیاست های 
کلی بود بررسی کردیم.« 
چون من هنوز دقیق اینها 
را رسیدگی نکرده ام بقیه 

خاطره را نمی خوانم. نکته ای که می بینید اینکه ایشان ]مشکلی 
نداشته اند[. حاج خانم هم خاطرات خود را از روز فوت نوشته اند که 
»]آیت ا...[ سرحال بودند و صبحانه خوردند و رفتند و هیچ موردی 
]نبود[ می دانید که ظهر همان روز آقای قاضی زاده هاشمی هم با 
ایشان ملاقات داشتند و آقای قاضی زاده هاشمی هم کسالتی را 
درباره ایشان مطرح نکردند. سعی می کردند هفته ای 2 بار 
را حداقل شنا کنند، خیلی برای کمر ایشان موثر 
بود و لذا شنا را انجام می دادند. محسن هاشمی 
درباره اقدامات شورای امنیت برای پی بردن به 
علت فوت آیت ا... هاشمی توضیح داد: بالاخره 
در هر صورت این پرونده در شورای امنیت باز 
شد و آقای سیف اللهی هم من چندین جلسه با 
ایشان داشتم، خیلی دقیق و با علاقه موضوع را 
دنبال می کردند و همیشه ما را دعوت می کردند و 
گزارش ها را ارائه می کردند و ما هم استدلال هایمان 
را مطرح می کردیم. آقای سیف اللهی 
هم در رسیدگی ها به فکت هایی 
می رسیدند که نمی خواستند 
پرونده را قطع بکنند و هم 
آقای  و  شمخانی  آقای 
سیف اللهی در رسیدگی 

جدی بودند. وی افزود: در مورد موضوع رادیواکتیو این مساله به 
یکباره از سوی آقای شمخانی مطرح شد و به فاطی گفته بودند 
و ایشان هم در مکان های مختلف مطرح کردند. شاید اگر به من 
می گفتند با سیاست تر و کیاست تر با این موضوع برخورد می کردم. 
به فاطی گفته بودند که با آزمایش متوجه رادیواکتیو شدیم و فاطی 
هم گفته بود که شما از کجا متوجه شدید؟ آنها هم گفته بودند 
که ما سوند ادرار ایشان را بررسی کردیم و به آزمایشگاه دادیم 
و آزمایشگاه اعلام کرده که درجه اشعه آلفا یا رادیواکتیو آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی 10 برابر بالاتر از حالت نرمال بوده است. اینها 
این مسیر را جدی گرفته بودند، چرا که یک تیم فرستادند منزل و 
ادرار 24ساعته حاج خانم را گرفتند، چون می گفتند که حاج خانم 
همیشه با آقای هاشمی بوده است و رادیواکتیو باید روی ایشان هم 
تاثیر بگذارد. بعد گفتند که کدام بچه ها بیشتر با حاج آقا بودند؟ ما 
هم گفتیم که فاطی بیشتر ]با ایشان[ بود. ادرار ایشان را هم گرفتند. 
هاشمی ادامه داد: البته اینها طول کشید، هشت ماه از موضوع گذشته 
بود. گفتند که رادیواکتیو موجود در ادرار حاج خانم چهار برابر بوده 
و فاطمه را هم گفتند کمی بیشتر است. من تعجب کردم و گفتم 
اگر میزان رادیواکتیو حاج خانم بالاست شما چرا هیچ اقدامی انجام 
نمی دهید؟ حاج آقا که فوت کردند. به طائب و اطلاعات سپاه گفتم و 
حتی با مقام معظم رهبری هم مطرح کردم. اطلاعاتی ها می گفتند که 
این موضوع بیخود و الکی است. وی گفت: مشخص شد که سیاست 
این است که این فوت طبیعی است و هنوز هم این سیاست ادامه دارد. 
باید تصمیماتی گرفته می شد. یکی از مواردی که گفته می شود این 
است که خانواده اجازه کالبدشکافی نداده است، در صورتی که اصلًا 
این موضوع نه با ما مطرح شد و نه ما درخواستی کردیم. اینکه نماز 
چگونه خوانده شود و محل دفن کجا باشد و خانواده را مدیریت کنیم 

و... اینها درگیری هایی بود که من در آن بازه زمانی داشتم.

محسن هاشمی تشریح کرد

 ابعاد تازه از رحلت آیت ا... هاشمی 
  اطلاعاتی ها می گفتند موضوع رادیواکتیو بیخود و الکی است

 یک عضو کمیسیون انرژی مجلس در واکنش به انتصاب
 علی عسگری به عنوان مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس، اظهار کرد: 
»من به شخصه تا به امروز مشکل خاصی ندیده ام هر چند ممکن است 
وجود داشته باشد. در ارتباط با این موضوع چندان اطلاع مستندی 
ندارم که به مدارک استناد کنم و بگویم این انتصاب درست بوده یا 
خیر. اما در یک مورد مطمئن هستم و آن هم این است که انتصاب 
یک سری مراحل قانونی و امنیتی دارد؛ معمولا حرف و حدیث های 
جانبه ای و حاشیه ای برای هر انتصاب زیاد است و هر کس به زعم خود 
برداشتی از یک موضوع می کند. بنابراین اگر بخواهیم به این حواشی 
توجه کنیم، استعلام ها دیگر چندان معنایی ندارد.« پرویز محمد نژاد 
اضافه کرد: »آنچه برای ما اهمیت دارد این است که سازمان تشخیص 
داده که ایشان می تواند یک فرد مفیدی برای تشکیلات باشد و به 

نحوی هم از مراجع ذی صلاح استعلام کرده اند.«

روابط ایران و عربستان بارها دستخوش تغییر شده است. روابطی 
که هر دو کشور بر لزوم برقراری آن تاکید دارند و تمایلی ندارند روابط 
به سمت تیره شدن برود. اخیرا حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه 
در گفت وگو با الجزیره گفت: ما چهار دور مذاکره مثبت و سازنده با 
مقامات ذی ربط عربستان سعودی در کشور عراق داشتیم. آنچه که 
ما به عنوان موضع رسمی خودمان اعلام کردیم این است که هر زمان 
که طرف سعودی مایل باشد روابط دو کشور به حالت طبیعی بازگردد. 
روز گذشته جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت: »روابط  
دو کشور مهم  ایران و عربستان در حال احیا و  سفارتخانه ها در حال آماده 
شدن برای بازگشایی است، این امر آثار مهمی در کاهش تنش های 
منطقه ای و افزایش انسجام جهان  اسلام  دارد، نهادهای امنیتی و 

رسانه ها مراقب رذالت صهیونیست ها و حماقت  افراطیون باشند.«    

سال ها بر کرسی ریاست دانشگاه تهران تکیه زده بود و بخوبی 
با امور دانشگاهی آشنا است پس پربیراه نیست برخی اوقات از 
سیاست های آموزشی گلایه دارد و برخی اوقات تکلیف خود می داند 
که به ارائه راهکار برای افزایش بار علم دانشگاه ها بپردازد. روز گذشته 
محمدرضا عارف در نشست مجمع عمومی کانون صنفی استادان 
دانشگاهی ایران گفت: در مقطع فعلی حقیقتا خلأ وجودی آیت ا... 
هاشمی برای جامعه احساس می شود و به نظرم نظام و کشور در 
شرایط کنونی بیش از هر زمانی به مشی عقلایی آقای هاشمی 
نیازمند است. وی با اظهار نگرانی از مخدوش شدن عزت و کرامت 
انسانی دانشگاهیان به واسطه نوع برخوردهای صورت گرفته با آنها، 
تاکید کرد: متاسفم که باید بگویم امروز دانشگاه در جایگاه واقعی 
خود قرار ندارد و عزم و اراده ای شکل گرفته که جامعه دانشگاهی و 
نخبگی کشور در تصمیم سازی امورات جامعه کنار گذاشته شوند. 

  

نظرجديددرباره
انتصابجنجالی
علیعسگری

بازگشايی
سفارتخانههای

ايرانوعربستان

نيازبهمشیعقلايی
آيتا...هاشمی

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
روز جمعه در کنفرانسی خبری پس 
از نشست غیررسمی شورای روابط 
خارجه در فرانسه گفت که احتمال 
حصول توافق بر سر برنامه جامع اقدام 
مشترک با ایران وجود دارد و به نظرم ما داریم به پایان 
فرایند بسیار طولانی می  رسیم که من و همکارانم را 
مشغول کرده بود. او افزوده است که جو حال حاضر از زمان 
پیش از کریسمس بهتر است. قبل از کریسمس من بدبین 
بودم اما امروز به نظرم حصول توافق امکان پذیر است. ما 
باید به کارمان سرعت ببخشیم چرا که اگر ایران قدرت 
هسته ای شود چیزی برای مذاکره باقی نمی ماند چرا که 
توافق می  خواهد جلوی همین کار را بگیرد. بورل تصریح 
کرد که توافق تا زمانی که رئیس جمهور ترامپ تصمیم 
به خروج از آن گرفت خوب کار می کرد. پس از آمریکا 
می خواهیم که به توافق بازگردد و ایران آن را اجرا کند. 
در کنار این صحبت ها نقش آفرینی کره جنوبی و چین 
نیز در این روزها قابل توجه است و سوالات زیادی را ایجاد 
کرده است. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت وگویی با علی اکبر فرازی، سفیر پیشین ایران در 

رومانی داشته است که در ادامه می خوانید. 
 مذاکرات احیای برجام در وین در چه مرحله ای 
قرار دارد و چه مواردی در آن باید مورد توجه قرار 

گیرد؟
با وجود اینکه مذاکره کنندگان ارشد به کشورهای 
خود برگشته اند اما مذاکرات در سطح کارشناسی ادامه 
دارد تا سریع تر به نتیجه ختم شود. باید توجه داشت 
که قطعا حتی تاخیر یک روزه در رسیدن به توافق در 
وین نیز به مصلحت کشور نیست و باید هرچه سریع تر با 
هوشیاری کامل به سمت توافق حرکت کنیم. در حاشیه 
گفت وگوهای وین کره جنوبی نیز وارد اتریش شد و اما و 
اگرهای زیادی به واسطه حضور معاون وزیرخارجه کره 
جنوبی در وین به وجود آمد. این مقام کره ای با طرفین 
برجام نیز دیدارهایی داشته است که نشان می دهد یکی از 
گزینه های مطرح شده در وین توافق موقتی است به شکلی 
که پول های بلوکه شده ایران آزاد شود و ایران نیز در مقابل 
اقدامی انجام دهد. بازپرداخت پول های ایران از سوی کره 
جنوبی به صورت جدی مطرح است و حتی راه های انتقال 
این پول به ایران نیز به نظر می رسد مورد بررسی قرار 
گرفته است. حتی اگر رایزنی ها در حد بررسی مسیرهای 
انتقال پول بوده، نشان می دهد که اراده برای رسیدن به 
توافق وجود دارد و طرفین به دنبال یک راه حل هستند. 
این اتفاقات مثبت و رو به جلو است و باید در همین مسیر 

باقی ماند. 
 چنین پیشنهادهایی می تواند برای ایران 

مناسب باشد؟
فارغ از خوب و بد بودن توافق موقت باید توجه داشت 
که توافق ممکن است و باید این مسیر را همچنان طی 
کرد. ایران باید دیپلماسی را در اولویت خود قرار دهد اما 
به پیشنهادهای اندک راضی نشود. اظهارات طرف های 
مختلف نشان می دهد که می توان به توافق رسید اما 
ایران باید لغو تحریم های بانکی را در اولویت خود قرار 
دهد و صرفا به آزادی پول های بلوکه شده بسنده نکند. 
لغو تحریم بخش های نفتی و پتروشیمی نیز حائز اهمیت 
است و باید به عنوان قسمتی از توافق موقت باشد. توافق 
موقت نباید به گونه ای باشد که طرفین را راضی کند 
و سایر گفت وگوها متوقف شود. ایران باید به گونه ای 
برنامه ریزی کند که اگر توافق موقت حاصل شد پس از 
آن گفت وگوها برای لغو سایر تحریم ها تداوم یابد. باید 
توجه داشت که هرچه زمان بگذرد و هرچه گفت وگو 
بیشتر طولانی شود، همه طرف ها بیشتر متضرر خواهند 
شد. امروز باید قید و بندها از اقتصاد و معیشت مردم 
باز شود و مشخصا در این مسیر در ابتدا باید تحریم ها 
لغو شود. مردم ایران امروز نیاز دارند تا زندگی بهتری 
داشته باشند و باید گره های اقتصاد در این مسیر باز شود. 
گشایش موقت و توافق موقت یک درمان موقت است و 
ایران باید به فکر راه حلی باشد که در بلندمدت وضعیت 
کشور خوب باشد و مردم به آسانی زندگی کنند. مباحث 
کلان امروز باید اولویت باشد. یکی از این مباحث کلان 
مساله بانکی و بیمه است و ایران باید به این حوزه سامان 
دهد و تحریم ها را با توافق از میان بردارد تا سرمایه گذاران 
خارجی نیز بتوانند وارد ایران شوند و ایران بار دیگر وارد 

عرصه تجارت بین المللی شود. 
 سفر وزیرخارجه به چین ارتباطی با برجام دارد؟

در این سفر چند مساله مطرح است. نخست توافق 
25 ساله ایران و چین و پس از آن قطعا برجام نیز مورد 
بحث قرار می گیرد. ایران نزد چین نیز دارایی های مالی 
زیادی دارد که احتمالا در این سفر نیز مسیرهای بازگشت 
این پول ها به ایران مورد رایزنی قرار می گیرد. باید توجه 
داشت که در سیاست خارجی ایران تعامل با چین خوب 
است اما کافی نیست و باید این مسیر همه جانبه باشد. 
ایران امروز نیاز دارد تا از دست آوردهای مقطعی عبور 
کند و از دیپلماسی استفاده کند تا مسیر توسعه را هر چه 
سریع تر طی کند. امروز کافی نیست که ایران فقط نفت 
به چین صادر کند بلکه باید مسیری وجود داشته باشد تا 
ایران بتواند پول خود را به صورت نقد دریافت کند. ایران 
باید دست های خود را در عرصه بین المللی باز کند تا 
بتواند تحرک بیشتری در عرصه های مختلف داشته باشد. 
سیاست خارجی ایران امروز بسیار اهمیت دارد و می تواند 
کاری کند تا سایر عرصه های مدیریتی نیز مسیرشان 
هموار شود. باید به سمتی حرکت کرد که هر چه سریع تر 
در وین به توافق خوب رسید تا فشار بیش از این بر کشور 
وارد نشود. زمان یک مقوله بسیار مهم در وین است و باید 
تمرکز بر این عرصه باشد. اینکه ایران بتواند طرف های 
مختلف برجام را با خود همراه کند یک اتفاق خوب است 
اما باید تصمیمات لازم نیز به صورت هوشمندانه گرفته 

شود تا شاهد رفع تحریم ها باشیم.

  تقویت روابط؛ دستاوردهای اقتصادی، قراردادهای نظامی
 هم اندیشی رئیسی با وزرای پیشین خارجه در غیاب ظریف

»آرمان ملی« ابعاد مختلف سفر رئیس جمهور به روسیه را بررسی می کند:

تعميق روابط با شرق 
دربرابر غرب


